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در روزگار »اینس��تاگرام« و »تلگ��رام« که همه چیز کپس��ولی 
و س��طحی شده اس��ت یک جوان »دهه ش��صت« در یک صفحه 
اینستاگرامی با حدود 75 هزار نفر »دنبال کننده« یا همان »فالوئر« 
عکس ه��ای نابی از دفاع مقدس را به مخاطب��ان ارائه می دهد. حاج 
کاظ��م فرامرزی که تمام س��ال های جن��گ را درک ک��رده، برای 
اینکه پای گفت وگو با »وطن امروز« بنش��یند، خیلی مقاومت کرد 
و می گفت »من این کاره نیس��تم!« اما ب��ه هرحال مدیر اهل اهواز 
پربیننده ترین صفحه مجازی دفاع مقدس��ی کوتاه آمد و قبول کرد 
درباره راز »عکس های دلنشینش« صحبت کند. هنوز سوال نپرسیده 
بودم و داشتم از این همه »فالوئر«ش تمجید می کردم که آب پاکی 
را روی دستم ریخت: »دنبال کننده و فالوئر برایم مهم نیست! شما 
باید کار دفاع مقدسی بکنید و جنس کار هم دفاع مقدسی است، هر 
چند نتیجه و محصول باید اثرگذار باشد اما ما دنبال تبلیغ تجاری 
نیس��تیم و پیام ما بر دل ها تاثیر می گذارد. لازمه این کار این است 
که از الگوهای آن موقع استفاده کنیم و نگاه برکت و اخلاص داشته 
باشیم«. جناب فرامرزی راه حفظ سندهای ناب را انتشار و عمومی 

کردن آنها می داند.
 خودتان را اول معرفی کنید. ما با کسی طرفیم که دارد یک صفحه 
]پیج[ دفاع مقدسی را مدیریت می کند. مشخص است که مدیر این 
صفحه در دفاع مقدس بوده و خاک صحنه را خورده اس�ت و از روی 
کتاب روایتگری نمی کند و آنچه می نویسد و می گوید عینیات جبهه 

است.
من کاظم فرامرزی متولد اهواز هس��تم. هر وقت هم صحبت از 
سال تولدم می شود، آن را با 15 خرداد و آغاز نهضت حضرت امام گره 

می زنم. من 25 خرداد به دنیا آمدم. آن موقع 
امام فرمودند سربازان من در گهواره هستند. 
من ه��م ج��زو آن گهواره ای ها ب��ودم. چون 
خوزستانی بودیم و در اهواز زندگی می کردیم، 
با شروع جنگ که سال چهارم دبیرستان بودم، 
وارد جنگ شدم. ما با جنگ درگیر شدیم و تا 
پایان جنگ هم در سطوح مختلف در جنگ 
بودیم. سال 61 پاسدار شدم. در مقطع جنگ 
هم به اس��تثنای سال اول جنگ در عملیات 
ب��ودم. مقصر اینکه س��ال اول هم در منطقه 
نبودم ارزیاب و پذیرش کننده بود. من خودم را 
به مسؤول کارگزینی تیپ معرفی کردم؛ حالا 

اینکه این فرد در من چه دیده بود که من را مسؤول کارگزینی کرد، 
مانده بودم. البته در آن کار هم موفق بودم ولی یک سالی که گذشت 
از آن کار بیرون آمدم و گفتم جنس من عملیاتی است و به سازمان 
رزم و گردان ها رفتم و تا پایان جنگ هم در همان جا بودم. رس��ته 
من از ابتدا تا انتهای جنگ، »ضدزره« بود. به قول پرویز پرس��تویی 
در فیلم »لیلی با من اس��ت« که می گف��ت »تانک می ترکوندیم«، 
تخصص من در زمان جنگ، شکار تانک و ادوات زرهی دشمن بود. 
اگر بخواهم شکار ادوات زرهی دشمن را به شکل فیلم اکشن بگویم، 
مثل دوئل های فیلم وسترن که 2 تیرانداز ماهر به هم می رسند و به 
هم نگاه می کنند، سرعت عمل و دقت شلیک خیلی مهم است. ما 
هم چون ضدزره بودیم، حریف مان تانک 50 تنی که یک گلوله اش 
اتفاقاتی را رقم می زد، بود. ما روبه روی تانک می ایستادیم تا یک تانک 
را شکار کنیم. تانک برای عراق یک نقطه ثقل بود، زیرا ارتشش یک 
ارتش به جای اینکه پیاده باشد، ارتش مکانیزه زرهی بود. طبیعتا از 
نظر عقل نظامی هر کس��ی نقطه قوت طرف مقابل را تهدید کند، 
منشأ تهدید باید سر به نیست شود. خب! ما در واقع نقطه تهدیدی 
علیه اهداف زرهی که نقطه قوت دش��من بود، بودیم. لذا هر بار که 
می خواستیم تانک شکار کنیم، 10 بار می مردیم و زنده می شدیم. 
مثل دوئل بود. او ایستاده و تو ایستاده. چه موقع تو شلیک می کنی و 
چه موقع او شلیک می کند خیلی مهم بود. هر کس سرعت و دقت 
بیشتری داشته باشد، موفق است. خدا به ما توفیقی داد که به برکت 
خون شهدا شکارچی تانک ش��دیم و تانک های زیادی را هم شکار 

کردیم و تا پایان جنگ هم کارم همین بود.
 خاطرات تان را آن زمان ثبت می کردید؟

کتابی تحت عنوان »آخرین ش��لیک« از بخشی از خاطراتم به 
چاپ رس��یده ولی خاطراتم ناقص است. نگاه من به این کتاب نگاه 
ایده آل نیست، زیرا در حاشیه مصاحبه با بنده تکمیل و چاپ شد. 

اصلا قصد هم این نبود. یک گعده ش��بانه ب��ود که در مجموع 13 
ساعت صحبت کردم و یکی از نویسندگان خوب این را کتاب کرد. 

 بعد از جنگ چه کار کردید؟
من یک نیروی نظامی بودم؛ جنگ که تمام شد، نظامی ماندم تا 
سال 79 که برای اولین بار گرایش فرهنگی پیدا کردم و به تشخیص 
فرمانده لش��کر 7 ولی عصر)عج( آق��ای رحیم نوری اق��دم وارد کار 
فرهنگی ش��دم. ایشان از فرماندهی آموزشگاه لشکر 7 دست من را 
گرفت و برد در کنگره سرداران و شهدای خوزستان. اولین جانشین 
س��تاد و بعد مسؤول ستاد کنگره ش��دم. آنجا برای اولین بار با کار 
فرهنگی به شکل رسمی مواجه شدم. یک سال بعد آمدم تهران و در 
معاونت فرهنگی مسؤول حفظ آثار نیروی زمینی سپاه شدم و چند 
سالی آنجا بودم. بعد از آن به پژوهشکده علوم و معارف دفاع مقدس 
در خیابان میرعماد رفتم. سال گذشته هم در سازمان موزه و انقلاب 
اسلامی بودم. کل سابقه کار من 2 بخش است. یک بخش به جنگ 
بازمی گردد ک��ه کارم رزمی بود و بخش دوم زمانی بود که از رزمی 

به فرهنگی آمدم.
 اگ�ر ش�ما در دوره جن�گ در می�دان نبودید، ش�اید حرف های 
اینس�تاگرامی تان به دل نمی نشس�ت. یعنی آدم فضای کار شما را 

می بیند متوجه می شود که راوی، همه چیز را دیده است.
آثار جنگ وقتی به بیرون به عنوان تبلیغ می آید یک پوس��تر و 
جلد و یک عقبه دارد. خوبی امثال بنده این اس��ت که در آن عقبه 
زندگی کردیم و جنس سند را می شناسیم. برای مثال وقتی در یک 
محیط کار می کردم یک جوان می آمد و از دل عکس ها و فیلم ها، یک 
صحنه را انتخاب می کرد. گل انتخابش یک صحنه اکشن می شد. من 
خنده ام می گرفت؛ می گفتم چرا این را انتخاب 
می کنی. می گفت عکس قشنگه آن جیپ را 
نگاه کن! از منظ��ر او که صحنه را ندیده بود 
و اش��باع نش��ده بود، این عکس، عکس برتر 
بود. آنچه جنگ ما را متمایز از سایر جنگ ها 
می کرد، س��لاح نبود و آن چهره بس��یجی و 
چهار تا استخوان و یک مشت گوشت بود. لذا 
توجه به کانون های انس��انی می کردم و آن را 
برتر می دانستم. آن نگاه باعث شد در ذائقه ها 
هم تغییر ایجاد ش��ود و به طور غیرمستقیم 
به مخاطب بگوییم جنگ این است. از لحاظ 
زیبایی شناسی نگاه کنید. زیبایی شناسی در 
رنگ نیس��ت و در مفهوم است. یکی از اتفاقات بدی که در کارهای 
تبلیغی می افتد، این اس��ت که برخی با نگاه نازل و ناقص و مریض، 
عکس های متلاشی شده شهدا را نشان می دهند. مثلا عکس شکافته 
ش��ده مغز شهید همت را در رسانه های مجازی پخش می کنند. از 
دیدن این عکس خیلی ناراحت می شوم. این عکس مخاطب خاص 
دارد و اهل��ش آن را ببینند پرواز می کنند. ولی مگر چقدر مخاطب 
اینگون��ه داریم؟ حالا ما آن موقع اجبارا می دیدیم و این گزیزناپذیر 
بود ولی نس��ل جدید که دنبال زیبایی است و اگر عملیاتی علیه ما 
می شود همه با زیبایی و قشنگی به ما نشان می دهند، ما هم باید به 
دنبال قشنگی این قضیه برویم.  لذا شناخت من از دفاع مقدس باعث 
شد جهت گیری ام در حوزه نشر آثار دفاع مقدس از جمله عکس در 

اینستاگرام، همان سمت و سوی جنس دفاع مقدس باشد.
 شما قبل از اینکه وارد فضای اینستاگرام شوید، این تجربه انتقال 
مفهوم دفاع مقدس از طریق عک�س و فیلم را در کارهای فرهنگی 

داشتید؟ یعنی قبل از این، آزمون و خطا داشتید؟
عمیق تر به ش��ما بگویم. من احساس می کنم کسی در زندگی 
دست من را گرفته و پیشنهادات را جلوی من می گذارد تا به مرحله 
بعد بروم. از سال 79 عملا هر کار فرهنگی که کردم، مقدمه ای برای 
دریافت و شناخت درست آن حوزه بود. خلاصه! پله ها را به سمتی 
آمدم که وقتی به فضای اینس��تاگرام رس��یدم، هم کنه جنگ را و 
ه��م مبانی، اصول و قواعد حاکم در حوزه فرهنگ را می ش��ناختم. 
اگر اینس��تاگرام در س��ال 79 وجود داشت، حرکت ما موفق نبود و 
چیزهایی نش��ان می دادم که الان نشان نمی دادم؛ یا الان تصاویری 
نشان می دهم که آن موقع نشان نمی دادم، زیرا متوجه نمی شدند. 
پس می توانم بگویم 2 عامل فهم دفاع مقدس و مبانی اقدامات تبلیغی 
فرهنگی و هنری به من کمک کرد تا بتوانم پیام را منتقل و مخاطب 

را جذب کنم.

 نکت�ه ای که وجود دارد این اس�ت که برخی نگاه تحقیرآمیزی به 
جنگ دارند و خروجی روایت شان از جنگ، تحقیرآمیز است، گویا 
ب�رای جذب مخاطب کارهایی صورت می گی�رد اما مفهوم جنگ و 
دفاع مقدس چیز دیگری اس�ت که رهبر حکیم انقلاب نیز بر عدم 

فراموشی آن تاکید دارند.
رش��ته تحصیلی من تاریخ اس��ت. تاریخ را مورخ می نویس��د و 
فی نفس��ه اس��ناد، تاریخ را ثبت نمی کنند، زیرا اسناد مواد هستند. 
یک مورخ، نقش معمار را دارد و اس��ناد را چیدمان می کند. زمانی 
که کیلویی کار می کردیم، گذش��ت. باید حساب شده و محققانه از 
داشته ها استفاده کنیم.  باید به سمت تحقیق در دفاع مقدس پیش 
برویم ولی اینکه جنگ را به فضایی ببریم که برای خودمان مشتری 
جذب کنیم، این جفاست. یعنی محقق دنبال استثنائات و تک نقطه ها 
برود و آنان را بزرگ کند، اجحاف در حق دفاع مقدس است. در کدام 
پدیده اجتماعی ضایعات و نقص نداش��ته ایم؟ در کنار این خطاها، 
جهت گی��ری درس��ت هم بوده و انس��ان باید بیای��د آن را ببیند و 
سراغ نقطه ضعف هم برود. متاسفانه در کشور ما خیلی ها از مطالب 
حاشیه ای خوش شان می آید؛ مخصوصا اگر چیزی به چالش کشیده 
شود که نور علی نور است. برخی بحث های تاریخی درست است ولی 
جای آن در دانشکده های نظامی است نه اجتماع. وقتی نتیجه گیری 
کاری تحقیقی را به خورد جامعه می دهیم، به دلیل اینکه جامعه نگاه 
عمیقی به آن حوزه تخصص��ی ندارد که بخواهد درنگ و فکر کند 

و بعد صحیح یا کذب بودن آن را بپذیرد، مشکلات پیش می آید. 
اینک��ه بگوییم در حوزه دفاع مق��دس، متوقف به فضای جنگ 
هستیم و نگاه مان تبلیغی است و تحقیقی نیست، این اجحاف بزرگی 
به جنگ است. شما مناسبات دفاع مقدس را نگاه کنید؛ برجسته ترین 
مناس��بت هفته دفاع مقدس و بعدش سوم خرداد است اما شما در 
این مراسمات چیز خاصی نمی بینید. شاید برای 4 تا عملیات خیبر 
وکربلا و... هم مراسم بگیرند اما اکثر فعالیت سازمان ها تبلیغی است. 
در صورتی که تبلیغ به زمان جنگ بازمی گردد که تایید افکار است. 
الان باید به چیستی آن اتفاق بپردازیم که چطور و به چه شکل افتاد 
و دستاوردهایش چه بود. در دل هر اتفاق، یک مطلبی نهفته است 
که آن را باید به جامعه منتقل کرد. اگر به عملیات بیت المقدس نگاه 
می کنی باید 4 تا ژن اصلی آن را پیدا کنی و آن را معادل س��ازی و 
در جامعه تزریق کنی.  افتخار بنده این اس��ت که در حوزه اس��ناد 
و محص��ولات دفاع مقدس نگرش تبلیغی مبتن��ی بر تحقیق دارم. 
زمانی که ما کار را ش��روع کردیم، شدیدا استقبال شد؛ اصلا چنین 
فکری نمی کردیم. یادم هس��ت وقتی صفحه )پیج( را زدیم، گفتم 
هزار نفر دنبال کننده خواهیم داشت. واقعیت این است که  آن زمان 
در اینستاگرام تجربه ای نداشتم اما کم کم کار به دست آمد، عکس 
حکم نگین ارزش��مند است که باید روی قاب قشنگ کوبیده شود. 
شما تصور کن در خیابان حافظ کسی بهترین نگین را روی دستمال 
بگذارد و بفروشد. کسی به این نگاه نمی کند و نمی خرد ولی همین 
نگین ها بر س��ر قاب بنشیند و در جای خودش و در خیابان خاص 
و... نمایش داده شود، مردم همین را می خواهند. اسناد دفاع مقدس 
هم نگین ارزش��مندی است که باید در قالب خودش بنشیند و در 
جای خودش استفاده ش��ود. ما باید روش کارمان را عالمانه کنیم. 
یعنی وقتی عکس می گذاریم، عکس متناسب با حرکت سیاسی و 

اجتماعی کشور باشد.
 احس�اس من این اس�ت که در دفاع مقدس دوگانگی وجود دارد. 
امسال متولدان سال 78 وارد دانشگاه ها می شوند. این افراد 11 سال 
بعد از پایان جنگ به دنیا آمده اند. اینها درباره دفاع مقدس سوالات 
مهمی دارند. از داخل و خارج ش�بهات به وفور مطرح می شود. این 
نس�ل، دانش�جو هم هس�ت و مثل دانشجویان قدیم س�وال دارد. 
در فضای مجازی هم به برخی حاش�یه ها دام�ن می زنند ولی انگار 
در صحبت ه�ای امام و رهب�ری، جوهر جنگ چیز دیگری اس�ت. 
اینکه می گویند جنگ را به نس�ل جوان معرفی کنید. رهبر انقلاب 
کوچک ترین تولید فرهنگی مکتوب در این باره را مطالعه می کنند. 
می ش�ود صفحه شما را به عنوان جایی معرفی کرد که درباره جوهر 
اصل�ی دفاع مقدس حرف می زن�د، در این ب�اره می توانید توضیح 

بدهید؟
اگ��ر ما بخواهیم در حوزه انقلاب اس��لامی با نس��ل نو و جوان 
صحبت کنیم، 2 رکن و منبع اس��ت که سرمایه های فرهنگساز و 
غنی ما هس��تند. یکی معارف دفاع مقدس اس��ت که به شریعت ما 
بازمی گردد و دیگری فرهنگ دفاع مقدس. مزیت هر دو هم این است 
که همه طبقه جامعه ما با نسبت قریب به صددرصد، به این موضوع 
علاقه مندند و پذیرفته اند. اصولگرا، اصلاح طلب، مسلمان و مسیحی، 
روشنفکر و غیر آن نمی شناسد. یعنی توی جدل های سیاسی وقتی 
بحث شهدا می شود، همه می آیند دنبال کار. دفاع مقدس به عنوان 
یکی از 2 رکن عقبه محتوایی ما است و باید استفاده شود. از اینجا 
به بعد اتفاقی می افتد و آن سازوکاری است که ما در بهره برداری از 
این منابع داریم. اگر این روش ها نوین باش��د و تفکری در پس آن 
باشد، خیلی از معضلات جامعه در حوزه سیاسی حل می شود، چون 
فرهنگ، زیربنای اقتصاد و سیاست است. اگر فرهنگ درست شد، 
پیشرفت حاصل می شود. لذا اگر ما به این سازوکار و روش ها بدرستی 
عمل کنیم، تاثیرات خودش را بر جا می گذارد. اگر تاثیرات آن را در 
جامعه ندیدیم، به معنای آن است که از فرهنگ خوب استفاده نشده 
است. چرا پرداخت به دفاع مقدس در سوم خرداد و هفته دفاع مقدس 
و... منحصر ش��ده و در کل زمان مطرح نیس��ت؟ چرا در هر پدیده 
اجتماعی، دنبال معادل آن در دفاع مقدس نگردیم؟ من اعتقاد دارم 
معادل هر اتفاق در جامعه می توان در دفاع مقدس چیزی یافت. حتی 
معضلات اجتماعی را هم می توان ب��ا راهکارهای دفاع مقدس حل 
کرد. باید روش ها نوین ش��ود و هوش��مندانه به آن ورود کرد و روی 
محتوای مورد نظر کار پردازشی انجام داد. متاسفانه نگاه ما به اسناد 
دفاع مقدس نگاه قابل قبولی نیست، زیرا داده های فراوانی داریم و به 
دلیل همین فراوانی، به فراوانی هم عرضه می کنیم. این فراوانی عرضه 

کردن هم چوب حراج زدن به داشته هاست.

 شما در فضایی که این همه چهره های معروف صفحه دارند، موفق 
بودید و می بینیم یک صفحه دفاع مقدسی این همه طرفدار دارد؛ چه 

مکانیزم و فرآیندی را به کار بردید؟
یکی اینکه زمانی که ما وارد شدیم پیج های ارزشی کم بودند و 
عقبه کمی از نظر محتوایی داشتند. ما از یک مزیت برجسته برخوردار 
بودیم. موادی که داشتیم دو- سه تا حسن داشت. یکی بکر بودند و تا  
الان نمایش داده نشده بودند، لذا هر چقدر عکس بیرون می آمد، همه 
استقبال می کردند. دوم کیفیتش بود. عکس هایی که ما می گذاریم 
اسکن شده نگاتیو هستند. عکس ها شفاف هستند و طراوت دارند. 
نکته سوم تنوع بود. ما با هر بهانه ای معادلش را می گذاشتیم. مثلا 
روز اهدای خون بود، عکس های مرتبط می گذاشتیم. یا عاشورا بود، 
عکس عاش��ورا می گذاشتیم. این باعث ارتباط مخاطب می شد. لذا 
زنده و همگام با مناسبت های جامعه بودیم و ساز جدا نمی زدیم و در 
دهه محرم عکس شاد نمی گذاشتیم و... ما فضای خلأ را پر کردیم. 

یک خاطره بگویم. ده یا پانزدهمین عکس��ی که گذاشتم، یک 
آدم دلسوزی آمد و با تشر با من صحبت کرد که چه خبرت است؛ 
بگ��ذار عکس کمی بماند. من برایش احترام قائل بودم چون عکس 
را به قدری ناب می دید که می گفت چند روزی باش��د و بعد عکس 
جدی��د بگذاریم. ولی آن چیزی که من می گفت��م این بود که آنها 
نمی دانستند که ما چنین میراث ارزشمندی داریم. با زبان بی زبانی 
گفتم با همین آهنگ، تا 50 سال دیگر هم عکس دارم؛ باور نمی کرد! 
عکس های م��ا طراوت دارند. مجموع��ه عکس هایی که در صفحه 
بنده تا الان منتش��ر شده، بیش از 4 هزار قطعه است. چقدر عکس 
دفاع  مقدس داریم که گردآوری ش��ده است؟ صراحتا بگویم قریب 
به 5 میلیون عکس جمع آوری ش��ده است. شما نسبت این 4 هزار 
عکس را با 5 میلیون به دست بیاور. ما 4 هزار را در 3 سال منتشر 
کردیم و از عقبه مطلع بودیم ولی این عقبه محصور اس��ت. مشکل 
عقبه چه بود؟ ما یک مشکلی در حوزه اسناد دفاع مقدس از جمله 
عکس داشتیم. سازمان ها متولی جمع آوری اسناد و تصاویر بودند. این 
نگاه متولی گری باعث می ش��د تمرکز روی تجمیع و نگهداری آثار 
باشد و کسی دنبال انتشار نباشد. سازمان ها فضای سبقتی نسبت 
به جمع آوری و انحصار و دپو کردن اس��ناد دارند. چنین فضایی در 
سازمان ها بود. یکی از کارهایی که ما انجام دادیم این بود که این فضا 
را شکستیم. یعنی فضای نشر دادن و دست تنگ نبودن را باز کردیم 

و مورد استقبال قرار گرفت.
 یعنی شما در انبار را باز کردید؟

بله! جسارت کردیم. من برای این عکس ها دادسرا رفتم که چرا 
این عکس ها را منتش��ر می کنی؟ چ��را؟ چون این عکس ها مربوط 
به فلان س��ازمان است و فلان سازمان اجازه نمی دهد این عکس ها 

منتشر شود. بابا این عکس میراث ملی است.
 مگر عکس ها سازمانی است؟

نه! این عکس ها مردمی هستند. چون در فلان سازمان جمع آوری 
ش��ده، اجازه انتشارش را نداریم. 3 دهه از دفاع مقدس گذشته، پس 
چه زمانی این عکس ها می خواهد منتشر شود؟ می گویند آینده. زمان 
حال ما، آینده گذشته است. یعنی در گذشته این آینده بوده و الان 

حال هستیم. این عکس ها باید بیرون بیاید.
 ماجرای دادسرا به کجا کشید؟

ما را بردند دادس��را؛ وقتی رفتیم پی��ش بازپرس، گفت چه کار 
کردی؟ گفتم عکس اینس��تاگرام گذاش��تم. 
گفت چه عکسی؟ گفتم عکس دفاع مقدس! 
گفت کدوم پیج هستی؟ گفتم فرامرزی. گفت 
پیج دفاع مقدس فرامرزی شما هستید؟ گفتم 
بل��ه! گفت جرمت چیه؟ گفتم به من گفتند 
چرا این را گذاشتی؟  بازپرس خنده اش گرفت 
و پرون��ده را مختومه کرد و گفت پا ش��و برو. 
معلوم شد یکی از مخاطبای اینستاگرام من 

همین قاضی بوده است. ]خنده[
 پس این همه عکس و سند چه می شود؟

هنوز در حوزه خروجی اسناد دفاع مقدس اتفاق مهمی نیفتاده 
است. اگر اینها بیرون بیاید، باعث می شود افراد و محققان بیشتر کار 
کنند. صحبت من این است که این  آرشیو باید در دست سازمان ها 
باشد و همه بهره مند باشند و از آن استفاده کنند. نگاه من به سند 
این است که اگر سند بیرون بیاید، نگهداری و حفظ می شود. یکی از 
راه های نگهداری اسناد، تکثیر اسناد است. نگهداری اسناد این نیست 
که سند را پشت ساختمان های مجلل و در های بسته محبوس کنید 
و دوربین مداربسته و... بگذارید. بهترین راه این است که سند دست 

مردم بیفتد تا نگهداری شود. چنین اتفاقی در آستانه افتادن است.
 درباره اسناد دفاع مقدس  حرف جالبی زدید که اگر بخواهد بماند 

باید تکثیر شود.

بله! وقتی دس��ت مردم بیفتد، بهتر از اسناد نگهداری می کنند. 
وقتی سند مسدود شود، آسیب پذیری اش بالا می رود. می دانید چه 
بخش ارزش��مندی از آرش��یو دفاع مقدس از بین رفته است؟ چرا؟ 
چون در کانتینر و س��اختمان نگهداری شدند و باران و سیل آمده 
و همه اسناد را از بین برده است. بخش قابل توجهی از اسناد ما زیر 
لوای نگهداری و حفظ از بین رفته اس��ت. یعنی اگر این اسناد را در 

سازمان ها نگه نمی داشتند و دست مردم بود، بهتر حفظ می شد. 
 شما می خواهید کار محققانه کتابی هم روی این کار انجام دهید؟

من که نه؛ ظرفیت من در اینستاگرام یک ظرفیت شخصی است. 
یک فرد عادی هس��تم که بر اساس علایق و دسترسی هایم این را 
ارائه می دهم. قطعا اگر سازمان متولی حمایت کند، خیلی کارهای 

قوی تری می شود.
 در پی انتشار این عکس ها چقدر آدم جدید پیدا شد؟

خیلی زیبایی در انتشار عکس ها دیدیم. یکی از زیبایی هایی که 
خستگی را از تن ما بیرون می آورد، این است که پس از انتشار عکس، 
مخاطبی پیدا شد و گفت در عکس پدر من است و چنین عکسی از 
پدرم در منطقه نداشتم. با خواهش و تمنا می پرسید که این عکس 
را از کجا آوردید. یا طرف در صحنه ای بوده، از آن صحنه که آمده با 
خودش گفته فقط خدا این صحنه را ثبت کرده است، غافل از اینکه 
این توسط دوربین ثبت شده است. خود رزمنده ها در این عکس ها 
خودشان را پیدا می کردند. بخشی از مخاطبان هم کسانی هستند 
که عکاس حرفه ای هس��تند و بر همین اساس صفحه بنده را رصد 

می کنند.
 اواخر دهه 70 برخی می گفتند ارزش های دفاع مقدس را نمی شود 
به این جامعه گفت  و گوش ش�نوایی برای آن نیس�ت. نمایش�گاه 
دفاع مق�دس یک چیزهای تکراری پخش می کرد. تصور ما این بود 
که از جنگ همین 100 قطعه عکس اس�ت. ش�اید کمی این فضا به 
اخراجی ها یا کتاب هایی مثل »دا« کمک کرد. ولی آنها کتاب و فیلم 
هستند و جذابیت های متفاوتی دارند یا فلان نویسنده و بازیگر آن 
را تبلیغ کردند. صفحه اینستاگرام آقای فرامرزی این خصوصیت را 
ندارد. یعنی بدون اینکه اخبار 20:30 نش�ان دهد و فلان سلبریتی 
تبلیغ کند و فیلم شود، دیده شد. غیر از آن 2 نکته از نظر محتوایی 

چه  رازی دارد؟ خودتان فکرش را می کردید اینگونه شود؟
فکر نمی کردم اینقدر اس��تقبال شود. در همان اوایل دیدم که 
استقبال می شود. همان موارد قبلی که گفتم. 3 عامل را ما اضافه 
کردیم؛ یک نگاه ما به مناسبت بود. صرفا مناسبت تبلیغی و زمانی 
نبود. مثلا فضای جامعه به آستانه شب عید رفته است. در آستانه 
طبیعت گردی هستیم یا دهه عاشورا هستیم. لذا همگام با فضای 
جامع��ه عکس ها را ارائه می دادیم که س��وار بر موج ذائقه مردمی 
ش��ویم. وقتی این موج دارد به س��متی می رود، ما معادل آن موج 
را پیدا می کردیم و سوار می شدیم و می رفتیم. نکته دوم از تلفیق 
ادبی هم استفاده کردیم. اعتقاد بنده این است که  اگر عکس صرف 
بگذارید، ممکن اس��ت اثری بگذارد ولی اگر خام ارائه نش��ود و به 
نوشته ای تلفیق شود، زیباتر در می آید؛ همان حکمت نگین بر قاب 
انگشتر. مثلا ما از دلنوشته های ادبی حداکثر استفاده را بردیم. هر 
چقدر متن نوشته ها زیباتر باشند، عکس را بالا می کشند. اینها همه 
خلاقیت های فی البداهه هستند. مثلا طرف افتاده در کربلای 5 و 
بعدش هم مجروح اس��ت و پهلویش خونی است. فرد هنرمندی 
نوش��ت: »راس��ت می گفتند در جبهه بخور 
و بخواب بوده اس��ت«. با این نوش��ته بخور و 
بخواب ه��ای الان را به چالش می کش��یدیم 
و می گفتی��م آنجا هم بخور و بخ��واب بوده؛ 
رزمنده هم ترکش خورده و هم خوابیده است. 
یا یک رزمنده ای است که پشت خاکریز دولا 
دولا م��ی رود. با آرای��ه ادبی گفتیم اینها خم 
ش��دند تا ما ایستاده باشیم. درست است که 
عکس در بطن خ��ودش پیام دارد ولی نباید 
به تنهایی رها شود و باید کار پردازشی روی 
آن صورت گیرد تا این عکس به دل ها بنشیند. یک عکس عادی 
بدون توضیح و عکس با توضیح؛ عکس بدون توضیح را نسل جوان 
نگاه می کند و می گوید این چیس��ت ؟ در تصویر 60 نفرند که در 
زمستان عکس یادگاری گرفته اند. طرف پوسته عکس را می فهمد 
ولی ما در کنارش توضیح می دهیم که این عکس منحصر به فرد 
اس��ت. از این مثلا 60 نفر، 40 نفرش��ان شهید شدند. می گوید نه 
بابا؟ چطور شهید شدند؟ تو جاده شهید صفوی بمباران شیمیایی 
صورت گرفت و اینها شیمیایی شهید شدند. توضیح، عکس را گویا 
می کند و مخاطب سریع از کنار عکس رد نمی شود. ما تا توانستیم 

سعی کردیم عکس ها را گویا کنیم.
ادامه در صفحه 5

گفت وگوی »وطن امروز« با حاج کاظم فرامرزی، رزمنده ایثارگر و مدیر صفحه پرمخاطب اینستاگرامی دفاع مقدس

دنبال استثنائات رفتن 
جفا به دفاع مقدس است

اجتماع�ی،  پدی�ده  ه�ر  در  چ�را 
دنب�ال مع�ادل آن در دفاع مقدس 
نگردی�م؟ م�ن اعتق�اد دارم معادل 
ه�ر اتف�اق در جامعه می ت�وان در 
دفاع مق�دس چی�زی یاف�ت. حتی 
معضلات اجتماع�ی را هم می توان 
با راهکارهای دفاع مقدس حل کرد. 
باید روش ها نوین شود و هوشمندانه 
به آن ورود کرد و روی محتوای مورد 

نظر کار پردازشی انجام داد

من معتقدم جوان الان می تواند مثل 
جوان دوران دفاع مقدس باشد.  هر 
چن�د خیلی انتقادات ب�ه جوانان ما 
وارد است ولی به جد می گویم جوان 
فعلی ما اگر ش�رایط تهدید برای ما 
پیش بیاید چه بسا بهتر از آن جوانان 
عمل کند. دلیلش این است که جوان 

الان در صحنه است
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